
پلاكش�ان »ت« و »ع« اس�ت، اما قرار نيست 
مسافري را سوار كنند، برخي از تاكسي داران 
از اين پلاكي كه در اختيار دارند، سوءاستفاده 
مي كنن�د. آنه�ا فق�ط ب�راي دور زدن ط�رح 
آلودگي ه�وا و ط�رح ترافي�ك، اس�تفاده از 
س�هميه بنزين بيش�تر و حمل بار در بازار  اين 
وس�يله نقليه را تهي�ه كرده اند. بدت�ر اينكه 
اگ�ر تصميم بگيرند  مس�افري را س�وار كنند 
عمدت�اً قيمت هاي بي�ش از نرخ تعيين ش�ده 
را درياف�ت خواهند ك�رد، آن وقت اس�ت كه 
ميان مس�افر و راننده، بگو مگو پيش مي آيد 
و در بيش�تر مواقع، مس�افر زير بار حرف زور 
مي رود و حاضر به پرداخت كرايه گران مي شود. 

نواقص خرابكارانه اي در سازمان تاكسيراني تهران 
وج��ود دارد كه فاي��ده وجودي اش را زيرس��ؤال 
برده اس��ت. اگر اين س��ازمان نبود، اميد مي رفت 
ك��ه نقص ها ب��ا عوامل ديگ��ر يا حتي به  ش��كل 
خودبه خودي كاهش يابد، اما اكنون با وجود اين 
عيب هاي اساسي، به نظر مي رسد نبود اين سازمان 

بهتر از بودنش باشد. 
برخي از افراد، تاكس��ي را به عنوان يك وس��يله 
نقليه ش��خصي براي ورود به طرح ترافيك تهيه 
كرده اند و از س��هميه بنزين آن نيز بهره مي برند، 
موضوعي كه برخي از ش��هروندان آن را گزارش 
مي كنند و مي گويند كه در همسايگي خود، كسي 
را مي شناسند كه راننده تاكسي نيست، اما تاكسي 
دارد. اين موضوع س��ال ها پيش نيز، سوژه صدا و 
سيما شد و دوربين تلويزيون به دنبال برخي از اين 
فرصت طلب ها رفته و گزارشي را تهيه كرده بود، 
اما گويا س��ودهاي كلاني كه از اي��ن راه به جيب 
عده اي وارد مي شود سبب ش��ده تا همچنان اين 

كلاهبرداري ادامه يابد. 
علاوه ب��ر آن، خالي حركت كردن ي��ا فقط دنبال 
مسافر دربستي بودن برخي از اين تاكسي ها، گره 

كورترافيك را كورتر كرده است. مسافران مي گويند 
روزانه تاكسي هاي زيادي را مي بينند كه با بي ميلي 
از كنارشان عبور مي كنند و هيچ مسافري را سوار 
نمي كنند. بدت��ر اينكه گفته مي ش��ود برخي از 
تاكسي ها به جاي سوار كردن مسافران، اقدام به 
حمل بار در بازار مي كنند. اي��ن عيب بزرگ هم 
مثل عيب قبلي قابل شناس��ايي و برخورد است، 
اما گويا چشم مديران س��ازمان تاكسيراني اينها 

را نمي بيند! 
مسئله بعدي نيز كه شمول بيش��تري دارد، اين 
است كه برخي از تاكسي داران بيشتر از نرخ مصوب 
كرايه مي گيرند، آنها اگر مسافري را در يك سوم 
مسير اصلي سوار و پياده كنند،  نرخ كل مسير را از 
او دريافت خواهند گرفت. در كنار اينها اگر مسئله 
»زمان باران و ناگهان تغيير اخلاق تاكسيراني!« را 
درنظر بگيريم و نيز ناتواني برقي كردن تاكسي ها 
در طول سال هاي متمادي را به آن اضافه كنيم، 
خواهيم فهميد كه چرا سازمان تاكسيراني گويا 

اصلًا وجود خارجي ندارد!
 تاكسي هاي بي مسافر 

در برخ��ي از س��اعات روز كه خيابان هاي ش��هر 
پر از مس��افر و خودرو اس��ت، برخي از رانندگان 
با خيالي راحت و آس��وده به صندل��ي خود تكيه 
مي دهن��د و در حالي كه پاي خ��ود را روي پدال 
گاز مي گذارند فقط و فقط به روبه رويش��ان نگاه 
مي كنند. آنها به تمام مسافراني كه در كنار خيابان 
يا سر چهارراه ها ايستاده اند، توجهي نمي كنند و 
حتي از آنها نمي پرسند كه مقصدشان كجاست تا 
شايد هم مسير با او باشند و سوارش كنند. به نظر 
مي رسد كه اين رانندگان اصلًا براي مسافركشي 

به خيابان نيامده اند. 
هدف برخي از تاكس��ي  داران از گردش در ش��هر 
چيز ديگري اس��ت. آنها با وجود داش��تن مجوز 
تاكس��يراني مش��غول به انجام كارهاي شخصي 
خودشان مي شوند و به دليل اينكه نظارت كافي 

روي عملكرد آنها وجود ندارد، آزادانه به اين تخلف 
ادامه مي دهند. اين موضوع را برخي از مس��افران 
تأييد مي كنن��د. براي مثال خانم ش��ريفي يكي 
از مسافراني اس��ت كه هر روز براي رفت و آمد از 
خانه به محل كار از تاكسي اس��تفاده مي كند. او 
با گلايه از بي توجهي بسياري از رانندگان تاكسي 
 نسبت به سوار كردن مسافران مي گويد: »تقريباً 
هر روز تاكس��ي هاي خالي را مي بينم كه بي اعتنا 
به مس��افراني كه در خيابان نبرد ايس��تاده اند از 
كنارش��ان عبور مي كنن��د و مي روند. اگ��ر اينها 
تاكسي هاي خطي هستند كه بايد مسافر داشته 
باشند، اگر هم تاكسي گردش��ي هستند كه بايد 
در مسير مسافران را س��وار كنند. مشخص است 
كه براي كار ديگري در ش��هر تردد مي كنند كه 
بايد مورد بررس��ي مس��ئولان قرار بگيرد. « اين 
مسافر ادامه مي دهد: »در حالي كه تاكسي امنيت 
بيش��تري براي تردد دارد، اما در برخي از اوقات 
مس��افران ناچار مي شوند كه س��وار خودروهاي 

شخصي شوند تا زودتر به مقصد برسند.« 
آقاي جهان��ي هم يكي ديگر از پايتخت نش��ينان 
است كه نسبت به تردد تاكسي هاي خالي گلايه 
مي كند: »برخي از رانندگان تاكسي از شكم سيري 
مس��افر س��وار مي كنند. آنها يا بي تفاوت از كنار 
مس��افران منتظر در كنار خيابان ها رد مي شوند 
و از آنجايي كه كس��ي نيس��ت آنها را بازخواست 
كند، هر طور كه دلش��ان بخواه��د كار مي كنند. 
در نتيجه مس��افراني مثل من كه منتظر تاكسي 
مانده بايد زمان زيادي را براي رسيدن يك تاكسي 

سرپا بايستد.«
 دور زدن طرح ترافيك با خريد تاكسي

از يك سو شهرداري تهران  طرح هايي را براي رفع 
آلودگي ه��وا و ترافيك تعيين مي كند، از س��وي 
ديگر دفاتر فروش تعاوني پلاك »ع« مشغول به 
كار هستند و به مشتريان خود اطمينان مي دهند 
كه با خريد تاكسي مي توانند طرح ترافيك را دور 

بزنند. اين دفاتر فروش كه مشخص نيست با چه 
مجوزي و زير نظر چه سازماني فعاليت مي كنند، 
آگهي ف��روش تاكسي هايش��ان را در هر كجا كه 

بتوانند نشر مي دهند و تاكسي مي فروشند. 
انتشاردهنده يكي از اين آگهي ها كه خانم جواني 
اس��ت، درباره نحوه ف��روش و انتقال تاكس��ي به 
اشخاص اين گونه توضيح مي دهد: »تاكسي هاي 
پلاك »ع«، اجازه تردد در بيرون ش��هر را دارد و 
حتي خانم ها هم مي توانند صاحب آن باشند. روال 
كار هم به اين صورت است كه خودرو را به صورت 
قولنامه اي مي خريد و پس از انجام كارهاي مربوط 
به آن سند مي زنيد و پس از تعويض پلاك مي توانيد 
با گواهينامه معمولي تان در داخل شهر تردد داشته 
باشيد و آزادانه به داخل طرح ترافيك برويد. « اين 
خانم كه چندين خودرو را در دفتر فروش تعاوني 
خود براي فروش گذاشته است، مي گويد: »قيمت 
خودروهاي تعاوني از 150 ميليون تومان شروع 
مي شود و تا 400 ميليون تومان هم مي رسد. شما 
براس��اس بودجه اي كه داريد مي توانيد خودروي 
مدنظرتان را انتخاب كنيد. « او سلامت خودروها 
را نيز تضمين مي كند: »خيالتان از بابت سلامت 
خودرو راحت باشد. دفتر تعاوني ما، فقط خودرويي 
را براي فروش قبول مي كند كه از لحاظ موتوري و 

فني سالم باشد.«
متأسفانه وجود اين دفاتر فروش و ضعف عملكرد 
سازمان تاكسيراني سبب شده تا آنهايي كه سطح 
مالي نس��بتاً خوبي دارن��د، بتوانن��د »خودروي 
تاكسي« را به عنوان »خودروي دوم «شان بخرند 
و از آن صرفاً براي تردد در محدوده طرح ترافيك و 

طرح آلودگي هوا استفاده كنند. 
 بار زدن به جاي مسافر سوار كردن! 

اواخر مردادماه بود كه وحيدرضا اناركي محمدي، 
شهردار منطقه 12 گفت: »برخي تاكسي ها به  ويژه 
در محدوده بازار تهران به وس��ايل حمل ونقل بار 
تبديل شده اند و به جابه جايي مسافر نمي پردازند؛ 
بر همين اس��اس از دو ماه پيش )اول تيرماه سال 
جاري(، با اضافه شدن گشت هاي سيار در سطح 
نواحي ش��ش گانه منطقه 12، نظارت بر تخلفات 
راننده هاي تاكسي در اين محدوده افزايش داده 

شده است.«
او با بي��ان اينك��ه از ابت��داي اين ط��رح تاكنون 
نزديك ب��ه 250 م��ورد برخورد ب��ا متخلفان در 
منطقه 12 گزارش شده، افزود: »طرح برخورد با 
تخلف تاكسيرانان با هدف نظم دهي به ترافيك و 

قانونمندكردن تاكسيرانان ادامه خواهد داشت.«
اناركي محمدي اعلام كرد: »در صورت مش��اهده 
هرگونه تخلف از سوي تاكس��يرانان، شهروندان 
مي توانند از طريق تماس با سامانه 1٣٧پلاس و 
ثبت و اعلام تخلف تاكسيرانان حامل بار، ما را براي 
تسريع در برخورد و جلوگيري از اقدام متخلفان 

ياري رسانند.«
اي��ن اظه��ارات در حال��ي مطرح مي ش��ود كه 
مشكلات ديگر چون وجود تعاوني خريد و فروش 
تاكسي هاي ش��خصي و همچنين سوءاستفاده 
برخي از افراد از تاكسي هايي كه بايد به نفع كاهش 
آلودگي هوا و همچنين بار ترافيك فعاليت كنند، 
اما صرفاً براي منافع شخصي تردد مي كنند، باقي 
خواهد ماند. به نظر مي رسد كه بايد عزمي جدي 
براي برخورد با اين تخلفات وجود داش��ته باشد، 
نه اينكه صرفاً يك منطقه از تهران براي حل اين 

مشكل قدم بردارد. 

مدارس دولتي هيچ گاه به منع مديران آموزش  و  پرورش براي دريافت نكردن پول گوش نمي دهند

مدارسدولتیازپولممنوعهنمیگذرند!

تاكسي بخريد و مسافر نزنید!
با عيب هاي ساختاري كه در سازمان تاكسيراني وجود دارد و آن را از كاركرد اصلي اش خارج كرده

 به نظر مي رسد نبود اين سازمان بهتر از بودنش است

»مدارس دولتي در 

محيا حسيني
زمان ثبت نام، حق   گزارش  2

گرفتن ش�هريه از 
والدين را ندارند. « اين تكراري ترين حرف در حوزه 
آموزش و پرورش است كه هر سال چندين بار از 
زبان مسئولان شنيده مي شود. اين بار نيز رئيس 
ستاد ثبت نام آموزش و پرورش طي گفت وگويي 
آن را مطرح كرده اس�ت، اما مگ�ر گوش مدارس 
دولت�ي ب�ه اي�ن حرف ه�ا بده�كار اس�ت؟

مديران مدارس از كمب��ود بودجه مي گويند و در 
تلاشند تا هزينه هايشان را از جيب والدين جبران 
كنند، آنها گاهي براي اينكه حرف خودشان را به 
كرسي بنشانند و بتوانند از خانواده ها پول بگيرند، 
يا در ابتداي سال تحصيلی كه موقع ثبت نام است 
يا هنگام پايان آن، كه زمان تحويل كارنامه هاست، 
اعلام مي كنند تا وقتي پول كمك به مدرسه واريز 
نش��ود »ثبت نام« انجام نخواهد ش��د و در پايان 
س��ال تحصيلي نيز آخرين حربه ش��ان را به كار 
مي برند و كارنامه دانش آموز را گرو نگه مي دارند. 
در مقابل، مديران آموزش و پرورش درباره »بايد« 
و »نبايد«هاي ش��هريه م��دارس دولتي صحبت 
مي كنند، اما هيچ برخورد مؤثري با تخلفاتي كه در 
اين زمينه صورت مي گيرد، انجام نمي دهند. بدتر 
اينكه برخي از آنها به مدارس مي گويند كه بخشي 
از مخارج خود را از طري��ق كمك هاي مردمي به 
دس��ت بياورند و اين يعني مجوز اخذ پول زوري 
از والدين صادر شده اس��ت. اين موضوع به قدري 
آشكار شده كه حتي رئيس ستاد ثبت نام آموزش و 

پرورش به صورت علني گفته كه مدارس دولتي به 
جاي »هنگام ثبت نام« در طول سال از خانواده ها 

»پول« بگيرند!
 تخلفي كه آشكارا انجام مي شود

دو ماه پيش بود كه وزير آموزش و پرورش اعلام 
كرد دريافت وجه از اولياي دانش آموزان به هنگام 
ثبت  نام در م��دارس دولتي خلاف قانون اس��ت. 
اين حرف ها در حالي مطرح شد كه گزارش هاي 
ميداني حاك��ي از دريافت وج��ه ميليوني برخي 
مدارس عادي دولتي از هنگام ثبت نام بوده است، به 
خصوص آنكه برخي از اين مدارس اعلام مي كنند 
كه ظرفيتش��ان تكميل ش��ده و فقط در صورت 
پرداخت پ��ول مي توانند دانش آم��وز جديدي را 
ثبت نام كنند. در اين ميان بسياري از والدين براي 
فرار از شهريه هاي چند ده ميليون توماني مدارس 
غيردولتي، قبول مي كنند كه چند ميليون تومان 
پول بابت شهريه مدرس��ه دولتي يا كمك به آن، 
هزينه كنند.  در هيچ كجاي دنيا از كسي با زور و 
تهديد، كمك گرفته نمي شود. اين يك زورگويي 
محض است كه برخي از مدارس دولتي، خانواده ها 
را در تنگنا قرار مي دهند و با ترفندهاي مختلف از 
آنها پول مي گيرند. در اين رابطه مادر دانش آموزي 
كه براي ثبت نام فرزندش در دبس��تان دولتي در 
منطقه 1 تهران رفته اس��ت، مي گويد: »از همان 
ابتداي تشكيل پرونده، برگه اي به ما داده شد كه 
روي آن شماره حساب نوشته بود. معاون مدرسه 
گفت ك��ه ثبت نام در آن مدرس��ه هزين��ه دارد و 
بايد حداقل ي��ك ميليون و 500 ه��زار تومان به 
حسابش��ان واريز كنيم. وقتي هم اعتراض كردم 

و گفتم مدارس دولتي رايگان اس��ت و نبايد بابت 
تحصيل در آن پولي بپردازم، گفت در اين صورت، 
ثبت نام انجام نمي شود. در چنين شرايطي دست 
من به كجا بند است، اصلًا كجا مي توانم شكايت 
كنم، اگر پول را واريز نمي كردم كه ناچار مي شدم 
دخترم را به مدارس غيرانتفاعي ببرم و هزينه هاي 

چند ده ميليون توماني بپردازم.«
اما تخلف در دريافت شهريه هنگام ثبت نام فقط 
مربوط به اين منطقه نمي ش��ود. مدارس ديگري 
نيز در مناطق مختلف پايتخت هستند كه دريافت 
ش��هريه از والدين تبديل به بخش جدانشدني از 
كارهايشان شده است. بدتر اينكه به گفته برخي از 
والدين وقتي مدارس ظرفيت كلاس هايش تكميل 
مي ش��ود، با گرفتن پول  بيش��تر، ظرفيت مازاد 
ثبت نام مي كنند. در اين بين بسياري از خانواده ها 
كه نمي خواهند يا نمي توانند اسم فرزندشان را در 
مدارس غيردولتي بنويسند، ناچار مي شوند  رقم 
درخواست شده از سوي مس��ئولان مدرسه را به 

حسابشان واريز كنند. 
 م�دارس دولتي در ط�ول س�ال »پول« 

بگيرند!
روز گذشته سيد مجتبي هاش��مي، رئيس ستاد 
ثبت نام وزارت آموزش و پرورش طي گفت وگويي 
در پاسخ به اين سؤال كه »آيا مدارس حق دريافت 
وجه از والدين را در زمان ثبت ن��ام دانش آموزان 
دارند يا نه«، گفت: »مشخص است و والدين هم 
مي دانند كه در زمان ثبت نام دريافت وجه ممكن 
نيس��ت. « او ادام��ه داد: »در پرداخ��ت مالي يك 
دوگانگي وجود دارد كه يكي دريافت وجه  حين 

ثبت نام و ديگري مشاركت مردم در امور مدرسه 
اس��ت. در زمان ثبت نام به لحاظ دقيق، ش��فاف 
و قانوني و كاملًا توجيه ش��ده، مدي��ران مدارس 
مي دانند كه نمي توانند  حي��ن ثبت نام وجهي را 
دريافت كنند، اما موضوع ديگر بحث مش��اركت 
والدين در اداره مدرسه است. مشاركت والدين در 
اداره مدرسه در سياست هاي مدرسه تبيين شده 
و در سياس��ت هاي وزارت آموزش و پرورش نيز 
وجهه قانوني دارد. بايد همزماني اين دو مس��ئله 
  براي جامعه تبيين شود و مديران هم بايد از تفاوت 
دو پرداخت مالي به مدرسه مطلع باشند. « هاشمي 
با تأكيد بر اينكه انجمن اوليا و مربيان در س��طح 
مدارس ركن تصميم گيري در مدارس است، گفت: 
»انجمن اوليا و مربيان اختيارات��ي دارد و كمك 
مي كند مشاركت والدين در امر مدرسه انجام شود، 
اما اين مشاركت در طول مدت تحصيل دانش آموز 

بوده و در زمان ثبت نام ممكن نيست.«
اما چه فرقي مي كند كه ش��هريه مدارس دولتي، 
اول س��ال تحصيلي به خانواده ها تحميل شود يا 
طي س��ال تحصيلي از آنها گرفته ش��ود. بالاخره 
اين شهريه از س��وي مدرس��ه تعيين مي شود و 
والدين مجبور هس��تند  آن را بپردازند. متأسفانه 
دوپهلو صحبت كردن مديران آموزش و پرورش 
و همچنين عدم نظارت آنها بر قوانيني كه تأكيد 
بر »رايگان ب��ودن تحصي��ل« دارد، خانواده ها را 
با مش��كلات عديده اي مواجه كرده اس��ت. بدتر 
اينكه بسياري از مدارس دولتي نيز از اين آب گل 
آلود ماهي مي گيرند و هر شهريه اي را كه دلشان 

بخواهد از خانواده ها طلب مي كنند. 

 وزير بهداش��ت، درمان و آموزش پزشكي برنامه س��لامت خانواده 
و نظام ارجاع را مهم ترين اولويت وزارت بهداش��ت در دو س��ال آينده 

توصيف كرد. 
 عضو شوراي اسلامي شهر تهران از ورود اتوبوس هاي سه كابين به 
تهران در اواخر سال جاري خبر داد و گفت: برنامه ريزي لازم براي اين 

امر صورت گرفته است. 
 رئيس سازمان غذا و دارو از تصويب تسهيلات جديد ريالي براي حوزه 

دارو از سوي بانك مركزي در هفته گذشته خبر داد. 
 رئيس اداره حفاظت محيط زيست شهرستان كهنوج از مشاهده يك 

قلاده خرس سياه آسيايي در ارتفاعات دهكهان خبر داد. 
 رئيس گروه هوشمندسازي س��تاد توس��عه فناوري هاي فضايي و 
حمل و نقل پيش��رفته معاونت علمي و فناوري رياس��ت جمهوري، از 
ورود هوش مصنوعي به حوزه ايمن سازي معابر و كاهش تصادفات در 

كشور خبر داد. 
 اداره كل پزشكي قانوني استان تهران اعلام كرد: از ابتداي فروردين 
امسال تا پايان تيرماه 10۸ نفر به دليل سوختگي فوت كردند و به مراكز 
پزشكي قانوني استان تهران ارجاع شدند، اين آمار نسبت به مدت مشابه 

سال گذشته)1401( 10 درصد كاهش داشت. 

ادغام نهضت در معاونت ابتدايی
سوادآموزی را تسهیل نمی كند

نهضت س�وادآموزی به يادداش�ت »ج�وان« واكنش نش�ان داد.
پس از انتش��ار يادداش��تی با عنوان »چ��را انحلال س��ازمان نهضت 
سوادآموزی رواست؟« رئيس نهضت س��وادآموزی پاسخی را به دفتر 

روزنامه ارسال داشته است. متن اين پاسخ به شرح زير است:
مقاله ارائه شده توسط جناب آقای محمدصادق عبداللهی را با عنوان 
»چرا انحلال سازمان سوادآموزی رواست؟« در جوان آنلاين خواندم. 

بسيار مردد بودم كه برای تان پاسخ بدهم يا نه.
اولاً در موض��وع ياد ش��ده ترجيح می ده��م به جای غوغاس��الاری از 
مس��يرهای قانونی كار راپيش ببرم و ثانياً وزن علمی مطالب ش��ما را 

شايسته پاسخ نمی دانم.
وليكن چون شنيدم با حضور در روابط عمومی مركز پژوهش ها به مراكز 
و افراد تصميم ساز و تصميم گير نزديك هستيد، واجب ديدم به عنوان 
مطلع نكاتی را كه شائبه اعلام نظر مستقيم هم نباشد عرض نمايم كه 

ان شاءالله روشنگر باشد؛
1- ش��ما رضايت حضرت حجت الاسلام والمس��لمين قرائتی را اعلام 
كرديد، برادر عزيز شما به مركز تصميم گيری مجلس نزديك هستيد، 
طبيعتاً بايد هر حرفی كه می زنيد دارای سند باشد، سند اين حرف تان را 
رسانه ای كنيد؟ چون هم بنده و هم برخی نمايندگان مجلس هم شفاهاً 
و هم مكتوب خلاف قول شما را از ايشان شنيده و ديده ايم، نياز است كه 

اين نقل قول خود را مستند نماييد.
2- در بند يك، مطلبی را از پي��ام حضرت امام)ره( بي��ان نموده ايد و 
اس��تدلال خود را بر آن پايه گذاری كرده ايد؛ لطفاً كل پيام ايش��ان را 
بخوانيد. گمان نمی كنم خواندن كل پيام بيش از سه  دقيقه وقت شما را 

بگيرد وليكن به فهم دقيق پيام امام كمك خواهد كرد.
من در كل پيام امام، مخاطب مستقيم و مجری را مردم و جريان های 
مردمی ديدم و آثاری از آموزش و پرورش و معاونت ابتدايی و... به عنوان 
مجری نبود. شايسته نيست از پيام امام برداش��ت برشی و مصادره  به  
مطلوب صورت بگيرد. نظر ش��ما در اين بند پر از تناقض است. اگر در 
تلاش هستيد ساختار نهضت را به حالت مردمی برگردانيد، چرا آن را 
به  معاونت ابتدايی كه خود پر از مس��ائل پيچيده و بوروكراتيك است، 

انتقال می دهيد.
آيا باس��واد كردن مردم در حالت فعلی روان تر اتفاق می افتد يا اگر در 
معاونت ابتدايی باش��د. ش��ما اگر يك ماه در آموزش و پرورش خدمت 

می كرديد هيچ گاه به اين راحتی اين ادعا را انجام نمی داديد.
٣- نكته دوم ش��ما در بند يك، بي��ان تعارض مناف��ع نهضت با وجود 
بی سوادی اس��ت. يك س��ؤال از جنابتان، مگر نهضت بی سواد توليد 
می كند كه تعارض منافع هم باشد؟! بی س��وادی محصول بسياری از 

دلايل اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی است.
با اس��تدلال حضرتعالی می شود بيمارس��تان ها را تعطيل كرد، چون 

تعارض منافع دارد به  وجود می آيد.
4- در مورد بند 4 مطلب ش��ما، اگر قوانين بعد از س��ال 6٣ را مطالعه 
فرموده باش��يد، اين بند از اساسنامه سال هاس��ت كه لغو شده و اغلب 
آموزش دهنده های نهضت كه به استخدام آموزش و پرورش درآمده اند 
با قوانين مقطعی نمايندگان محترم و نياز وزارت آموزش و پرورش بوده 

و اين هيچ ربطی به نهضت سوادآموزی ندارد. 
و البته پژوهش های دقيق��ی روی اين ادعای جنابعال��ی اتفاق افتاده 
كه نش��ان داده، هيچ اختلاف معن��اداری در توانمندی و نتيجه گيری 
تحصيلی دانش آموزان آموزشيارانی كه از نهضت به استخدام آموزش 
و پرورش درآمده اند با معلمانی كه از تربيت معلم و دانشگاه فرهنگيان 

وارد آموزش وپرورش شده اند، وجود ندارد.
شايس��ته بود قبل از ايده پردازی با صاحبان تخص��ص و مطلعين اين 

موضوع و مسئولين وقت و گذشته نهضت هم مشورت می كرديد.

مهسا گربندي
  گزارش  یک

حسین سروقامت

جان جهان 
در رستاخیز اربعین

اربعين بزرگ ترين متني است كه بدون حتي گوشه نگاهي به حاشيه ها 
پيش مي رود، عاش��قانه و منطقي! اربعين جم��ع نقيضين را لامحال 
كرد، جمع عاشقي و عاقلي! امسال دست كم براي ايرانيان آمار زائران 
تا يك روز مانده به روز اربعين افزايش چندصدهزار نفري داش��ت و به 
4 ميليون زائر رسيد. مجموع زائران كش��ورهای مختلف جهان نيز از 
20ميليون گذشته است. گويی جان جهان بی نفخ صور از جای كنده 
شده و به رستخيز اربعين درآمده است، اما چرا برخي آن را نمي بينند يا 

آن را بي فايده و حكومتي مي دانند و حتي به تمسخر آن مشغولند؟!
ابتدا با منطق خود آنان س��خن بگوييم. منطق آن��ان درباره حجاب و 
برخي مسائل فرهنگي و مناس��ك ديني اين است كه بايد در يك نظام 
مردم سالاري به عرف و خواست عمومي احترام گذاشت. سپس نتيجه 
مي گيرند كه عرف حجاب ديگر مانند گذشته نيست و اين شمار فراوان 
بي حجاب يا بدحجاب كه در خيابان ها مي بينيم، در واقع بسيار بيشترند و 
قطعاً جمعيت پرشمارتري هم مثل آنان مي انديشند يا مثل آنان هستند، 
اما به دلايلي بروز و ظهور ندارد. با همين منطق اگر بگوييم انتخاب راه 
اربعين از طرف يك جمعيت 4 ميليوني با آن س��ختي و دش��واري راه، 
پياده روي طولاني، ازدحام جمعيت و مش��كلات بسيار ديگر به معناي 
آن است كه جمعيت پرشمارتري نيز به اين مناسك باور و تمايل دارند، 
پس چرا با منطق خودتان اربعين را تأييد و تشويق نمي كنيد، معمولاً در 
پاسخ به صحراي كربلا مي زنند! و منطق خود را كنار مي گذارند و منطق 
دوم خود را پيش مي كش��ند كه با اين منطق دوم هرگز حاضر نيستند 
درباره حجاب كه با منطق اول از آن دفاع كردند با آنها بحث شود! البته 
هر جامعه شناسي بايد به اين جمعيت حس��اس و براي آن حرف و ايده 
داشته باش��د، اما با همان منطقي كه درباره جمعيت بي حجابان حرف 

مي زند نه اينكه براي هر ايده اي، منطقي جداگانه خلق كند!
در مرتبه دوم سخن با كساني اس��ت كه اربعين را آن گونه كه هست و 
مي رود كه باشد، نمي بينند. اين عده نيز هر چند گرفتار تفاوت منطق 
هستند و براي كارناوال هاي مختلف در ملل جهان مقاله ها مي نويسند، 
اما درباره اربعين، قدر و بزرگي آن را ناديده مي گيرند. اربعين اما واجد 
همه ويژگي هاي يك گردهمايي بزرگ، اثرگذار و سرنوشت ساز است. 
زمان آن بر حسب ماه هاي قمري در گردش است و فصول مختلف سال 
و طبيعت هاي مختلف را درمي نوردد و به بخشي از هويت خود تبديل 
مي كند. شأن گردهمايي و نزديك شدن آدم ها به يكديگر را دارد. شأن 
و منزلت يك دل ب��ودن و با هم ب��ودن را ترويج مي كند. روش و ش��أن 
راهپيمايي و طي كردن مسير از مبدأ به مقصد دارد. خودش يك مقصد 
است، اما به سوي يكي از گرانسنگ ترين مقاصد كه يك باور عظيم در 
تاريخ بشري است، مي رود. شأن ميزباني و ميهمان شدن و پذيرايي و ايثار 
و بخشش دارد كه در كمتر نمونه هاي اينچنيني ديده مي شود. همه  چيز 
با مردم است و نظام ها و دولت ها در مسير مردم و به  خواست آنان قدم 
برمي دارند. پايان آن تنفس روح و جسم آدم هاست و در پايان كسي خود 
را طلبكار و بدهكار و مديون رنجور از كس ديگري نمي بيند. اينها فقط 
آن چيزهايي است كه به ذهن مي آيد و تا اين زمان بر اذهان ما مكشوف 
شده است. چنين فرهنگ هايي در طول زمان آورده هاي ديگري را از خود 

به ظهور مي رسانند كه تا قبل از آن ناپيدا و ناشناخته بوده است. 
حال فارغ از بحث هاي مختلف درباره كشاكش اربعين باوران و ناباوران، 
اكنون بيش از يك دهه است كه ايرانيان خود را به دريايي جمعيت زوار 
اربعين رسانده  و هر سال نيز عده بيشتري تلاش مي كنند تا با هرسختي 
كه شده قطره اي از اين دريا باشند. هر چند در طول تاريخ هيچ گاه زيارت 
امام حسين )ع( آسان نبوده و پياده روي اربعين در گرماي خرماپزان اين 
روزهاي عراق سخت تر از قبل نيز شده اما اكنون قدم گذاشتن در مسير 
اين پياده روي تبديل به آهن ربايي ش��ده كه هر س��ال تعداد بيشتري از 
انسان هاي امروزي تشنه محبت را از سراسر جهان به خود جذب مي كند. 
افراد بسياري در گوشه گوش��ه كشور يكسال منتظر هس��تند تا دوباره 
در كنار آزادگاني از سراس��ر جهان قدم در اين مس��ير بگذارند. مي توان 
پيش بيني كرد اگر مراسم اربعين يك همايش پياده روي هر چند سخت با 
ارائه خدمات دولتي و حكومتي براي زيارت امام حسين )ع( در روز چهلم 
شهادت آن بزگوار بود نمي توانس��ت اينچنين قيام ميليوني را با خود به 
همراه داشته باشد. به نظر آن چيزي كه اين حركت را اينگونه استثنايي 
كرده اخلاصي است كه جاي جاي بيابان هاي سوزان عراق رخ مي نمايد. 
اهميتي ندارد موكب بين المللي بزرگي باشد يا يك ميز و صندلي كوچك 
جلوي در  خانه اي فقيرانه، آن چيزي كه در اين ميان قلب ها را تس��خير 
مي كند، نمايشي از جامعه مهدوي است كه هركس با هر توان مخلصانه 
آمده تا خود را در صف مشتاقان آزادگي و عدالت قرار دهد، حتي اگر به قول 

معروف فقط پيرزني باشد كه با كلاف نخي خريدار يوسف شده است. 
به هر حال راهپيمايي اربعين امس��ال نيز در حال طي ش��دن است و 
انسان هاي عصر ارتباطات دوباره از بيابان هاي سوزان عراق به وطن هاي 
خود بازخواهند گش��ت؛ طبيعتاً اين سفر تا س��ال ديگر گرماي قلب 
زوار اربعين خواهد بود و اميد آنكه اين گرما در روزهاي س��رد پيش رو 

گرمي بخش قلب جاماندگان هم باشد. 

قبول برخي قضايا به رغم آنكه اثبات ش�ده اند، سخت دشوار 
است. 

مثلًا ش�ما مي دانس�تيد ثروتمندان ب�ه خاطر داش�تن ذهن 
فايده گرا مي توانند براي رس�يدن به س�ود بيشتر تصميماتي 
عاري از احساس�ات بگيرند؟ كاري كه احتم�الاً براي ديگران 

بسيار سخت باشد! 
مي دانستيد افراد موفق معمولاً خود را سزاوار موفقيت هايشان 
مي  دانند يا اينكه معتقدند آدم هاي كم توفيق خودشان مسئول 

عدم موفقيت شان هستند؟ 
مي دانس�تيد يك اقتصاددان رفتاري در دانشگاه بوستون، به 
نام »ريموند فيسمن«، طي تحقيقاتي دريافته است كه نخبگان، 
صرف  نظر از وابستگي سياسي شان، بيش�تر »بازده  انديش« 

هستند تا »برابري  انديش«؟ 
جالب اس�ت بدانيد كه نخب�گان، ثروتمندان و افراد بيش�تر 
برخوردار، با همين استدلال ها، نابرابري انسان ها را براي خود 
تفسير مي كنند. در صدد توجيه نابرابري ها برمی آيند و آن را 

عادلانه جلوه  مي دهند! 
صرف نظر از تنوير افكار، نتايج اي�ن تحقيقات قدري رعب آور 

نيست؟
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ايران بزرگ ترين آزمايشگاه ملي
 هوش مصنوعي را در خاورمیانه مي سازد

مع�اون علم�ي رئيس جمه�ور گف�ت: برنامه ه�اي ج�دي و 
متمرك�زي در ح�وزه ه�وش مصنوع�ي داري�م و بزرگ تري�ن 
برنامه م�ا در س�ال ج�اري، ايج�اد آزمايش�گاه ملي ب�زرگ در 
س�طح خاورميان�ه در ح�وزه ه�وش مصنوعي اس�ت ك�ه بتواند 
حداق�ل ه�زار نف�ر از بهتري�ن محقق�ان كش�ور را ج�ذب كند. 
روح الله دهقاني فيروزآبادي، معاون علمي، فناوري و اقتصاد دانش بنيان 
رياست جمهوري اظهار كرد: »هوش مصنوعي يكي از حوزه هايي است 
كه به صورت جدي بايد مورد توجه قرار بگيرد و مقام معظم رهبري نيز 

تأكيد چندباره  روي اين موضوع داشتند. 
وي افزود: برنامه هاي جدي و متمركزي در حوزه هوش مصنوعي داريم 
و بزرگ ترين برنامه ما در س��ال جاري، ايجاد آزمايشگاه ملي بزرگ در 
سطح خاورميانه در حوزه هوش مصنوعي است كه بتواند حداقل هزار 
نفر از بهترين محققان كشور را جذب كند و اين موضوع در برنامه هفتم 

نيز خواهد آمد. 
معاون علمي رئيس جمهور تصريح كرد: اين آزمايشگاه ملي با پردازنده ها 
و سيستم ها و ابزارهاي مورد نياز در هوش مصنوعي با ويژگي هاي خاص 
در سطح منطقه تجهيز خواهد ش��د و اميدواريم كه كمك ويژه اي به 

جريان هوش مصنوعي انجام دهد. 
دهقاني با اشاره به راه اندازي ستاد توسعه فناوري هاي هوش مصنوعي 
در معاونت علمي رياست جمهوري گفت: س��تاد توسعه فناوري هاي 
هوش مصنوعي به صورت كاملًا تخصصي  روي حوزه هوش مصنوعي 

متمركز است. 
وي اضافه كرد: تجربه نش��ان داده اس��ت كه ايراني ه��ا در حوزه هاي 
نرم افزاري، توانمندتر هستند، ش��ايد در بعضي از جاها و در حوزه هاي 
سخت افزاري كمبود منابع داشته باشيم، اما در جايی كه با مغز و هوش 

انسان ها سروكار دارد، اصولاً جلوتر هستيم. 


